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Naar aanleiding van het Raadsvoorstel inzake het beeld d’n Ballefrutter ontvingen wij op 11 
december 2017 vragen van de SP en PAG op basis van artikel 40 Reglement van Orde. Hieronder treft 
u de gestelde vragen aan, met het daarbij behorende antwoord: 
 
Vraag SP: Hoe zijn we van plan A naar plan B gegaan? Graag een chronologisch overzicht erbij? 
 
Antwoord: 
Allereerst is het van belang te melden dat er hier sprake is van twee losstaande, gescheiden 
trajecten. Nadat het eerste, oorspronkelijke traject was afgesloten, is een ander nieuw traject 
opgestart. Er is derhalve geen sprake van een "plan A" en een "plan B". In het chronologisch 
overzicht wordt dit ook helder en duidelijk omschreven.  
 
2014 
In 2014 bestond Stichting Karnaval Ballefruttersgat (SKB) 44 jaar en werd tijdens de sleuteloverdracht 
van carnaval door het college van burgemeester en wethouders de toezegging gedaan dat de 
stichting het beeld van 'D'n Ballefrutter', gemaakt door Jeanne van Midde, mocht plaatsen op het 
Kloosterplein. De carnavalsstichting zou het polyester beeld in brons laten gieten en het beheer en 
onderhoud van het beeld zou door de gemeente worden uitgevoerd. Daarbij is het college altijd 
uitgegaan van het polyester beeld van D'n Ballefrutter van Jeanne van Midde, dat al jarenlang wordt 
gebruikt tijdens de opening van het openbaar carnaval op het Kloosterplein. In de loop der jaren 
heeft SKB regelmatig aangegeven dit bewuste beeld een definitieve plek te willen geven op het 
grootste evenementenplein van de gemeente Goirle. Het beeld van Jeanne van Midde is een 
artistieke én carnavaleske weergave van de historische figuur van d’n Ballefrutter. De SKB gaf aan zelf 
brons te hebben en het polyester beeld in brons te laten gieten.  
 
Echter, nadat het college de sokkel en locatie voor een bronzen versie van d'n Ballefrutter cadeau 
had gedaan aan de SKB, is binnen de stichting een andere koers gevaren, zonder dat daar het 
gemeentebestuur en de commissie Kunst & Cultuur van op de hoogte waren. Er gingen stemmen op 
dat er een werkelijke weergave van 'de echte ballefrutter' moest komen. Men was van mening dat 
het beeld van de ballefrutter meer is dan alleen het symbool van het carnaval, maar een historische 
waarde heeft voor Goirle in het algemeen. Het beeld van Jeanne van Midde zou niet voldoen aan de 
historische waarde en daarom wilde de SKB een nieuw beeld laten maken. Het nieuwe beeld moest 
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een zittende figuur worden met een steun waarop de balletjes rusten en een stompe priem om de 
balletjes te vullen. Samen met de Heemkundige Kring heeft men een opdracht gegeven aan vier 
kunstenaars om een nieuw beeld te ontwerpen. In mei 2014 heeft de SKB een aantal Goirlese 
kunstenaars gevraagd een beeld van d’n  Ballefrutter te maken en in brons te gieten. Er zijn door vier 
(amateur)kunstenaressen studies gedaan, zowel fysiek als op papier. Hierdoor zou een 
cultuurhistorisch meer verantwoord beeld zijn ontstaan.  Er is een commissie opgericht, bestaande 
uit 7 leden van de SKB en de Heemkundige Kring, die de verschillende beelden heeft beoordeeld. 
Zij heeft  een keuze voor een bepaald ontwerp gemaakt en het bijbehorend budget bepaald.   
 
2015 
Uiteindelijk heeft deze interne commissie van de SKB het ontwerp van mevrouw Riet van de Louw-
Van Boxtel gekozen als beste beeld. Daarna heeft de carnavalsstichting aan mevrouw Riet van de 
Louw-Van Boxtel het nieuws gebracht dat haar beeld de wedstrijd had gewonnen en op het 
Kloosterplein geplaatst zou worden.  
In maart/april 2015 maakten  twee leden van de SKB een afspraak met de burgemeester om het 
gekozen beeld voor te dragen aan de gemeente. Direct tijdens dit gesprek heeft de burgemeester 
aangegeven dat het college altijd is uitgegaan van het jaarlijks gebruikte, polyester beeld van Jeanne 
van Midde en dat er een officiële procedure, vastgelegd in de Verordening Commissie Kunst en 
Cultuur, gevolgd had moeten worden, in het geval van een nieuw ontworpen beeld. De gemeente 
was niet op de hoogte van de plannen van de SKB om een nieuw beeld te ontwerpen en de SKB was 
niet op de hoogte van de officiële procedure.  
 
Doordat de SKB een eigen koers is gaan varen en het gemeentebestuur en de commissie Kunst & 
Cultuur hiervan niet op de hoogte zijn gesteld, is de officiële procedure voor het plaatsen van nieuwe 
kunst in de openbare ruimte niet gevolgd. Bij het plaatsen van nieuwe kunst in de openbare ruimte is 
het gebruikelijk dat de commissie Kunst & Cultuur aan het college een advies uitbrengt met daarin 
een oordeel over de artistieke waarde, originaliteit, vormgeving, materiaal en authenticiteit van een 
beeld. Ook geeft de commissie een advies over de locatie waar het betreffende nieuwe beeld zou 
passen.  
 
2016 
Na overleg met de SKB heeft een afvaardiging vanuit de stichting op 24 februari 2016 het gekozen 
beeld van Riet van de Louw-Van Boxtel alsnog gepresenteerd aan de leden van de commissie Kunst & 
Cultuur. Deze commissie heeft zeer nauwkeurig en serieus naar het ontwerp van het beeld gekeken 
en vragen gesteld over de grootte van het beeld en de precieze locatie waar men het beeld wil laten 
plaatsen.  
 
De commissie Kunst & Cultuur adviseerde toen het college het beeld van Riet van de Louw niet te 
plaatsen in de openbare ruimte op het Kloosterplein. Zij formuleerde dat als volgt.  

 
'Wij geven een negatief advies over dit beeld. Wij hebben een voorkeur voor het plaatsen van 
een carnavalssymbool, dat is altijd de opzet geweest van het gemeentebestuur. Dit beeld geeft 
een heemkundige en historische weergave van de Ballefrutter, dat is nooit de opdracht geweest. 
Wij betreuren het dat wij nooit in de gelegenheid zijn gesteld om de andere drie ontwerpen te 
zien.  
Daarnaast past dit beeld niet op het Kloosterplein; de grootte, de plek en de vorm passen niet bij 
enig ander kunstwerk op het Kloosterplein en in de directe omgeving. De vormgeving en geringe 
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artistieke kwaliteit zijn niet passend voor het Kloosterplein, het grootste evenementenplein van 
de gemeente Goirle'.  

 
Op 22 maart 2016 heeft het college besloten het advies van de commissie kunst & cultuur over te 
nemen en het beeld van mevrouw Van de Louw -Van Boxtel niet te plaatsen op het Kloosterplein.  
 
Er hebben daarna gesprekken plaatsgevonden met de erven van mevrouw Van de Louw-Van Boxtel 
en met de SKB. De carnavalsstichting heeft toen aangegeven dat zij tot het besluit waren gekomen 
dat zij helaas het door het college bij hun 44-jarig jubileum aangeboden geschenk (te weten: sokkel 
voor het Ballefruttersbeeld, een plek in de openbare ruimte inclusief bouwvergunning en het beheer 
en onderhoud aan het beeld) niet konden aannemen. De erven van mevrouw Van de Louw-Van 
Boxtel hebben toen nog een alternatief beeld van de ballefrutter 'aangeboden', hetgeen ook is 
gemeld in het college, maar het veranderde zijn standpunt niet. De burgemeester heeft in een mail 
op 15 augustus 2016 aan de heer Harrie van de Louw aangegeven dat "het standpunt van het 
bestuur van de SKB - het niet aannemen van de schenking - aan het college is overgebracht. Het 
college betreurde dit besluit, evenals de stichting Karnaval Ballefruttersgat. Beide besturen hebben 
toen nogmaals hun waardering voor elkaar uitgesproken. Hiermee is deze zaak afgesloten".  
 
Daarop heeft de heer Van de Louw, eveneens op 15 augustus 2016, per mail gereageerd:  
 
"Geachte mevrouw Rijsdorp, 
 
Dank voor uw reactie, deze is heel helder. 
 
Het vervelende voor ons is dat Stichting karnaval Ballefruttersgat telkens informatie geeft die maar 
gedeeltelijk klopt met de werkelijkheid. 
Wij dachten dat dit probleem al eerder uit de wereld geholpen was, maar dat blijkt niet zo te zijn. 
Het spijt me dat wij u op basis van die informatie bestookten met mails. 
Wij leggen ons natuurlijk neer bij het besluit en doen er verder het zwijgen toe".  
 
Met deze emailwisseling was het oorspronkelijke traject voor de gemeente afgesloten.  
 
Nieuw traject 
 
Op 5 oktober 2016 verscheen een artikel in het Brabants Dagblad met als kop “Ballefrutters geven 
sokkel en grond terug”, waarin melding werd gemaakt van bovenstaande. De toen net aangetreden 
huidige burgemeester, tot op dat moment totaal niet op de hoogte van voornoemd proces, nam via 
dat artikel voor de eerste keer kennis van een kennelijke poging om in Goirle een Ballefruttersbeeld 
te realiseren. Hij concludeerde dat het oorspronkelijke traject, dat in augustus 2016 dus definitief 
afgesloten was, kennelijk geen resultaat had opgeleverd. Hij vond dat een onbevredigende gedachte, 
met name voor de lokale samenleving voor welke het toch mooi zou zijn om dit onlosmakelijk aan de 
Goirlese historie verbonden beeld mogelijk te maken. Het college is vervolgens, los van het eerdere 
traject, met een schone lei begonnen en een geheel nieuw proces gestart, zonder gehinderd te willen 
worden door in het verleden kennelijk geschapen verwachtingen. Uitgangspunt bij dat proces zou 
moeten zijn om van meet af aan samen op te trekken. Dit is ook duidelijk met alle betrokkenen 
gecommuniceerd.  
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Op 6 december is de burgemeester aangeschoven bij een reguliere vergadering van de commissie 
Kunst en Cultuur. Daar heeft hij het onderwerp Ballefruttersbeeld in algemene zin op tafel gelegd, 
omdat hij vooral wilde weten of er überhaupt draagvlak is voor een ballefruttersbeeld op een 
centrale plek. Daarnaast heeft hij nog even met de commissie teruggeblikt op hoe een en ander nu is 
gelopen en waarom er op enig moment een kink in de kabel is gekomen. Zijn conclusie was dat de 
onderlinge verbinding gedurende het proces tussen de commissie Kunst en Cultuur en de stichting 
Ballefruttersgat onvoldoende is geweest, waardoor het op enig moment uit elkaar is gaan lopen. 
Tegelijk waren beide van mening dat het goed voor Goirle zou zijn als er een ballefruttersbeeld zou 
komen en is er de wil uitgesproken om nog een poging te wagen. 
 
2017 
Eind 2016 is afgesproken dat twee leden van de commissie kunst en cultuur, en twee leden van het 
stichtingsbestuur SKB samen met cultuurwethouder van de Put en de burgemeester  om de tafel 
zouden gaan zitten om opnieuw de mogelijkheden te bekijken. Dit is in februari 2017 gebeurd. De 
insteek was geheel blanco een nieuw traject in te gaan. De burgemeester heeft per mail op 27 
januari 2017 aan Harrie van de Louw aangegeven 'dat betekent concreet dat ik de eerdere opties 
(eerdere inzendingen van de 'prijsvraag', maar ook de beide beelden van jouw moeder) in de ijskast 
wil zetten en opnieuw breed (en dus niet gehinderd door bestaande uitvoeringen) wil gaan kijken'.  
 
De burgemeester heeft daarna wederom aan Harrie van de Louw aangegeven dat er een geheel 
nieuw traject is ingegaan, zie zijn mail van 6 december 2017: 
 
"Ik heb je toen duidelijk gemaakt dat er een streep zou worden gezet onder het gelopen traject en dat 
we een nieuw proces zouden starten, waarbij alle partijen van meet af aan samen zouden optrekken, 
maar waarvan de uitkomst nog ongewis zou zijn. Ik heb je toen meteen duidelijk gemaakt dat de kans 
reëel was dat we op een ander ontwerp dan dat van je moeder uit zouden komen. Desondanks heb jij 
mij destijds op je eigen verzoek een offerte gestuurd, gebaseerd op het ontwerp van je moeder. Ik heb 
toen gemeld dat, als ik een beroep op je zou willen doen, ik je weet te vinden" 
 
In de periode februari - november 2017 heeft de commissie Kunst en Cultuur het nieuwe traject 
doorlopen, waarvan de uitkomst is zoals aangegeven in het raadsvoorstel d.d. 5-12-2017. De 
burgemeester heeft, zoals afgesproken, de familie Van de Louw tijdig van het collegevoorstel op de 
hoogte gebracht. Ook heeft de burgemeester Jan van Eijck, voorzitter van de Heemkundekring, 
vertrouwelijk geïnformeerd over het proces m.b.t. het Ballefruttersbeeld en het resultaat ervan. De 
heer Van Eijck kon er zich goed in vinden. Met name het gegeven dat we gekozen hebben voor een 
waarheidsgetrouw beeld werd door hem gewaardeerd. .  
 
Kortom: De gemeente heeft in augustus 2016 duidelijk een streep gezet onder het oorspronkelijk 
traject, waarmee de zaak was afgesloten. Ook de SKB en de erven Van de Louw- Van Boxtel hebben 
toen aangegeven zich hierbij neer te leggen en hebben richting de gemeente aangegeven dat de zaak 
daarmee was afgesloten. 
 
Dat er in oktober 2016 een nieuw traject is ingezet om te bezien of er toch draagvlak was voor een 
ballefruttersbeeld in de openbare ruimte van Goirle en zo ja, welke vorm een dergelijk beeld moest 
hebben, staat volledig los van het oorspronkelijke traject en moet ook als een losstaand traject en 
besluit gezien worden.  
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Vragen PAG - Mark van Oosterwijk: 

1. In de mails van 6 en 8 december van de erven van de kunstenares wordt gesproken over een 
advies van de commissie K+C over het beeld van deze kunstenares. Omdat over de inhoud 
van het advies verschil van inzicht lijkt te bestaan tussen de erven, het college en de 
commissie ontvang ik graag een afschrift van dat advies.  

Antwoord:  

Het advies van de commissie kunst en cultuur is letterlijk verwoord in het collegebesluit van 22 maart 
2016 (zie bijlage) en luidt: 

'Wij geven een negatief advies over dit beeld. Wij hebben een voorkeur voor het plaatsen van 
een carnavalssymbool, dat is altijd de opzet geweest van het gemeentebestuur. Dit beeld geeft 
een heemkundige en historische weergave van de ballefrutter, dat is nooit de opdracht geweest. 
Wij betreuren het dat wij nooit in de gelegenheid zijn gesteld om de andere drie ontwerpen te 
zien.  
Daarnaast past dit beeld niet op het Kloosterplein; de grootte, de plek en de vorm passen niet bij 
enig ander kunstwerk op het Kloosterplein en in de directe omgeving. De vormgeving en geringe 
artistieke kwaliteit zijn niet passend voor het Kloosterplein, het grootste evenementenplein van 
de gemeente Goirle'.  

Vraag 2: De briefschrijver vindt dat met dit raadsvoorstel de geschiedenis van dit dossier onjuist 
wordt opgetekend. Wat vindt het college daarvan? En waarom vindt het college dat? 

Antwoord: Het college is het daar niet mee eens. Het raadsvoorstel is geheel in lijn met de 
chronologische gang van zaken zoals hierboven in antwoord op de vraag van de SP, verwoord. 

Vraag 3: De briefschrijver merkt op dat de SKB mondeling verplichtingen met de inmiddels overleden 
kunstenares is aangegaan. Deelt het college die opvatting? Zo ja, welke consequenties kan dit 
hebben, zowel voor SKB als voor de gemeente Goirle? 

Antwoord: Het college neemt geen verantwoordelijkheid voor de mondelinge verplichtingen die de 
SKB al dan niet is aangegaan. Het college weet wel dat destijds de burgemeester in een gesprek met 
de SKB heeft aangegeven dat alleen de gemeente kan bepalen welke beelden in de openbare ruimte 
worden geplaatst. De gemeente is dan ook niet verplicht om uitvoering te geven aan een afgesloten 
traject.  

BIJLAGEN: 

- Mailwisseling tussen Machteld Rijsdorp en Harrie van de Louw augustus 2016; 
- Mailwisseling Mark van Stappershoef en Harrie van de Louw 27 januari en 6 december 2017 
- Collegebesluit 22 maart 2016.   
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